



146TH IPU ASSEMBLY
المنامة، البحرين
MANAMA, BAHRAIN
11-15 MARCH 2023 - ٢٠٢٣ مارس ١١-١٥

الجمعية العامة الـ 146 للاتحاد البرلماني الدولي



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

المنامة (11 – 15 آذار/مارس 2023)

اللجنة الدائمة

لشؤون الأمم المتحدة

C-IV/146/A.1-rev

23 شباط/فبراير 2023

جدول الأعمال المؤقت

الجلسة الأولى: 09:00 – 11:00

1. إقرار جدول الأعمال

2. الموافقة على المحاضر الموجزة للدورة التي عقدها اللجنة خلال الجمعية العامة الـ 145 للاتحاد البرلماني الدولي (تشرين الأول/أكتوبر 2022).

3. طرق وأساليب العمل الجديدة المقترحة للجنة

بدافع من استعراض المشروع السياسي للاتحاد البرلماني الدولي في الأمم المتحدة وخارطة طريق التنفيذ ذات الصلة، سيقترح المكتب ولاية منقحة للجنة الدائمة لشؤون الأمم المتحدة.

وتهدف الولاية الجديدة، من بين أمور أخرى، إلى زيادة تركيز اللجنة على عدد قليل من مسائل الإصلاح الرئيسية في الأمم المتحدة واستخدام جلسات اللجنة كفرص لحشد البرلمانيين لإحداث التغيير في الأمم المتحدة. سيتضمن هذا البند عرضاً للطرق وأساليب العمل المقترحة للجنة يليها نقاش مع المشاركين.

4. تحقيق المساواة بين الرجال والنساء (الجنديرية) في الجمعية العامة للأمم المتحدة

إن التمثيل في الجمعية العامة للأمم المتحدة بعيد كل البعد عن المساواة بين الرجال والنساء (الجنديرية). على عكس البرلمانات في جميع أنحاء العالم، حيث يرد نقاش ووعي بالحاجة إلى تمثيل أكبر للمرأة، لا يرد جهد متضافر بين الدول الأعضاء في الأمم المتحدة لضمان حضور المزيد من السفيرات (الممثلات الدائمات) في الجمعية العامة. وذلك على



الرغم من أن العديد من قرارات الجمعية العامة تدعو إلى إشراك المزيد من النساء كصانعات للقرار في عمليات بناء السلام والتنمية على الصعيدين الوطني والعالمي.

وسيتعرض هذا البند البيانات المتعلقة بتمثيل المرأة في الجمعية العامة وسينظر في السبل التي يمكن بها تحسين تعيين السفراء لدى الأمم المتحدة لتحقيق المساواة. وبالاقتراض من خبرة الاتحاد البرلماني الدولي في دعم المزيد من النساء في السياسة، وأفضل الممارسات من المؤسسات الأخرى ذات الصلة، سيناقش المشاركون السبل التي يمكن بها للبرلمانات أن تساعد الجمعية العامة وغيرها من الهيئات المتعددة الأطراف على أن تصبح أكثر مساواة بين الرجال والنساء. وسيستند النقاش إلى دراسة استقصائية لأعضاء اللجنة سيجريها الاتحاد البرلماني الدولي قبل انعقاد الجمعية العامة.

الجلسة الثانية: 16:00 – 18:00

5. الاستعراضات الوطنية الطوعية لمنتدى الأمم المتحدة السياسي الرفيع المستوى بشأن التنمية المستدامة للعام 2023.

إن المنتدى السياسي رفيع المستوى بشأن التنمية المستدامة، الذي يجتمع في تموز/يوليو من كل عام في نيويورك، هو آلية المساءلة الرئيسية للأمم المتحدة لاستعراض التقدم المحرز نحو تنفيذ أهداف التنمية المستدامة بحلول العام 2030. تشهد كل دورة من دورات المنتدى السياسي الرفيع المستوى بشأن التنمية المستدامة تقديم حوالي 40 بلداً لتقاريرها المرحلية الوطنية، المعروفة باسم الاستعراضات الوطنية الطوعية. وتسعى الحكومات إلى الحصول على مدخلات من مجموعة متنوعة من الجهات المعنية، بما في ذلك البرلمانات، عند إعداد هذه التقارير. وفي كل عام، يقوم الاتحاد البرلماني الدولي باستقصاء برلمانات البلدان التي تقدم استعراضات وطنية طوعية لتقييم عمق مشاركتها.

وسيتضمن هذا البند عرضاً موجزاً لنتائج الدراسة الاستقصائية للاتحاد البرلماني الدولي للعام 2022 لحوالي 40 برلماناً المشاركة في الاستعراضات الوطنية الطوعية، وعرضاً للدراسة الاستقصائية للعام 2023، التي ستشمل 42 برلماناً.

6. انتخابات مكتب اللجنة الدائمة

ستقوم اللجنة بملاء الشواغر الحالية في المكتب استناداً إلى المقترحات الواردة من المجموعات الجيوسياسية.

7. ما يستجد من أعمال





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.



146TH IPU ASSEMBLY
المناخ، البحرين
MANAMA, BAHRAIN
11-15 MARCH 2023 - ١٥-١١ مارس ٢٠٢٣

146th IPU Assembly

Manama (11–15 March 2023)

Standing Committee on
United Nations Affairs

C-IV/146/A.1-rev
23 February 2023

Provisional agenda

First sitting: 09:00 – 11:00

- 1. Adoption of the agenda**
- 2. Approval of the summary record of the Committee's session held during the 145th IPU Assembly (October 2022)**
- 3. Proposed new modalities and methods of work for the Committee**

Prompted by a review of the IPU Political Project at the United Nations and the corresponding implementation roadmap, the Bureau will propose a revised mandate for the Standing Committee on United Nations Affairs.

Among other things, the new mandate aims to sharpen the Committee's focus on a select few key UN reform issues and use Committee sessions as opportunities to mobilize parliamentarians to bring about change at the UN. This item will include a presentation of the proposed modalities and working methods of the Committee followed by a discussion with participants.

- 4. Bringing gender equality to the UN General Assembly**

Representation in the UN General Assembly is far from gender equal. Unlike parliaments around the world, where there is discussion and awareness of the need for greater representation of women, there is no concerted effort among UN member states to ensure that more women ambassadors (Permanent Representatives) sit in the General Assembly. This is despite the fact that many resolutions of the General Assembly call for more women to be engaged as decision-makers in peace-building and development processes at both national and global levels.

This item will review the data on women's representation in the General Assembly and consider the ways in which the appointment of ambassadors to the UN could be improved to achieve equality. Borrowing from the IPU's experience of supporting more women in politics, and best practices from other relevant institutions, participants will discuss the ways in which parliaments can help the General Assembly and other multilateral bodies become more gender equal.

The discussion will draw on a survey of Committee members, which the IPU will conduct prior to the Assembly.

E

#IPU146

Second sitting: 16:00 – 18:00

5. 2023 Voluntary National Reviews for the UN High-Level Political Forum on Sustainable Development

The High-Level Political Forum on Sustainable Development (HLPF), which meets in July each year in New York, is the UN's main accountability mechanism to take stock of progress towards implementing the Sustainable Development Goals (SDGs) by 2030. Each session of the HLPF sees around 40 countries presenting their national progress reports, known as Voluntary National Reviews (VNRs). Governments seek input from a variety of stakeholders, including parliaments, when preparing these reports. Each year, the IPU surveys the parliaments of the countries presenting VNRs to assess the depth of their engagement.

This item will feature a brief presentation of the results of the 2022 IPU survey of some 40 parliaments' engagement in the VNRs, and a presentation of the 2023 survey, which will involve 42 parliaments.

6. Elections to the Bureau of the Standing Committee

The Committee will fill the current vacancies on the Bureau based on proposals received from the geopolitical groups.

7. Any other business